

[Text]

Mr. Robinson: Mr. Chairman, I wonder if we could get some clarification or just a little bit more information about this benefit trust fund that has been established but which is being continued by this clause. I guess for most of us probably this is the first time we have had any information on this benefit trust fund, and I appreciate Deputy Commissioner Moffatt providing me with a copy of the statement of financial position as of March 31 of this year. And we are dealing with a fund of almost \$2 million.

The amounts which appear to have been expended are minimal. In a fund of \$1.7 million there were \$28,000-something grants for the benefit of members and families of former members; \$5,500 for commendation memorial plaques and \$2,500 for scholarships. I wonder if maybe Deputy Commissioner Moffatt could explain what the purpose of this fund has been to this point and why it seems that so little money has actually been allocated from the fund?

D/Commr Moffatt: Well, the purpose of the fund, as stated in the law, is for the benefit of members. It started a long time ago with a donation to the organization and it has grown as a result of members receiving such things as court costs, etc., which they could not accept as an individual so they went into the fund to benefit the members of the force. Over the years, in terms of the disbursement from the fund, it is according to the request that one gets for those particular moneys, and for that reason the fund has not depleted in great quantities.

• 1715

Over the last year or so we have been quite pro-active in trying to make use of the fund to the benefit of those people who might be in financial distress, and we are finding that in most cases those are former members as opposed to serving members. As I mentioned this morning, that is one of the reasons to have somebody from our veteran's association attend all meetings of the Benefit Trust Fund. They do bring forward cases where some disbursement from the fund is necessary.

The bottom line is the fact that the fund has been disposed according to the requests, we are very liberal in terms of answering those particular requests. They keeps growing, unfortunately.

Mr. Robinson: What about this advisory committee? How long has there been representation from the division reps on the advisory committee?

D/Commr Moffatt: I would not like to say in terms of how many years, but I know they have been there at least the last four years. Prior to that, I just cannot be sure.

Mr. Robinson: In terms of the "reward, grant or compensation to any person who assists the Force in the performance of its duties in any case where the Ministers is of the opinion that such person is deserving of recognition for the service rendered", that is basically a provision for using these funds as it says, for rewards to any public-spirited citizen. I do not see any reference in the 1985 or 1984 expenses to such awards being

[Translation]

M. Robinson: Monsieur le président, je me demande si je pourrais avoir des éclaircissements ou des renseignements complémentaires au sujet de cette Caisse fiduciaire de bienfaisance qui a été créée et dont l'existence est maintenue en vertu de cet article. C'est peut-être la première fois que certains d'entre nous obtenons des renseignements au sujet de cette caisse fiduciaire de bienfaisance et je sais gré au sous-commissaire Moffatt de m'avoir fourni une copie des états financiers pour l'exercice se terminant le 31 mars 1985. Il y a dans cette caisse environ 2 millions de dollars.

Les sommes qui semblent avoir été dépensées sont minimes. On a prélevé dans cette caisse de 1.7 million de dollars 28,000\$ en subventions au profit des membres et des familles d'anciens membres, 5,500\$ pour des plaques commémoratives et 2,500\$ pour des bourses. Je me demande si le sous-commissaire Moffatt pourrait expliquer l'utilisation qui a été faite des fonds de cette caisse jusqu'à maintenant et pourquoi les prélèvements sur cette caisse ont été si minimes?

S.-comm. Moffatt: La loi prévoit que les fonds versés à cette caisse seront utilisés au profit des membres. Cette caisse a été créée il y a longtemps par un don à l'organisation et son solde a augmenté du fait que les membres y ont versé, au profit des membres de la force, certaines sommes telles que les frais de cour, etc., qu'ils ne pouvaient pas accepter à titre individuel. Au fil des ans, on a effectué des prélèvements sur cette caisse en réponse aux demandes reçues et c'est pour cela que le solde n'a pas été sensiblement réduit.

Depuis un an environ, nous avons cherché, de notre propre initiative, à utiliser ces fonds au profit de ceux qui ont des difficultés financières et nous avons constaté que les bénéficiaires sont surtout des anciens membres plutôt que des membres en fonction. Comme je l'ai dit ce matin, c'est une des raisons pour lesquelles un membre de l'Amicale des Anciens assiste à toutes les réunions de la Caisse fiduciaire de bienfaisance. Il porte à notre attention des cas qui justifient des prélèvements sur cette caisse.

Le fait est que nous avons utilisé les fonds de la caisse pour répondre aux demandes reçues et nous sommes plutôt généreux. Malheureusement, le solde continue à augmenter.

M. Robinson: Qu'en est-il du Comité consultatif? Depuis quand les représentants de divisions comptent-ils des membres sur le Comité consultatif?

S.-comm. Moffatt: Je ne saurais vous dire à combien d'années cela remonte, mais je sais que leurs représentants y siègent depuis au moins quatre ans. Je ne sais pas quelle était la situation avant cela.

M. Robinson: La disposition selon laquelle ces fonds sont versés à titre de récompense, prime ou indemnité accordées à une personne qui aide la Gendarmerie dans l'accomplissement de ses fonctions, lorsque le ministre est d'avis que cette personne mérite la reconnaissance du service rendu permet tout simplement d'utiliser ces fonds pour récompenser les citoyens qui font preuve de civisme. Si je me reporte aux états